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	RECOMMENDATIONS
	42nd meeting, PAC for Nuclear Physics


I. Preamble

The Chairperson of the PAC meeting, F. Piquemal, welcomed the PAC members, 
in particular the new member I. Štekl, the ex officio members from JINR and members 
of the JINR Directorate.
The Chairperson presented a short overview of the implementation 
of the recommendations taken at the previous meeting.
JINR Vice-Director M. Itkis informed the PAC about the Resolution of the 117th session of the Scientific Council (February 2015) and the decisions of the Committee 
of Plenipotentiaries (March 2015). The PAC is pleased to note that most 
of the recommendations of the previous PAC meeting concerning JINR research 
in the areas of nuclear physics have been accepted by the JINR Scientific Council 
and Directorate.
II. Recommendations related to the theme “Physics of Light Mesons” 
and on the projects under the theme
The PAC heard with interest a summary report on the theme “Physics of Light Mesons” (03-2-1101-2010/2015) presented by A. Kulikov with a proposal for its extension. The theme includes five projects (SPRING, GDH&SPASCHARM, COMET, TRITON, 
MEG-PEN) and two experiments (PAINUC, MUON) performed at various accelerators 
in the world. The scientific programme of the theme related to investigation of production, decay and interaction of light mesons and muons is aimed at determining the symmetries and the interaction dynamics. In 2013–2015, numerous new results were obtained, published and reported at international conferences.
In the SPRING project, polarization phenomena are under study at the COSY accelerator. The two current directions of research — experiments on hadron spin physics at the ANKE set-up and spin-filtering studies — will be supplemented in the foreseen extension of the project with a new challenging task — a search for electric dipole moment of charged particles.
In the GDH&SPASCHARM project, the solid-state frozen spin polarized target developed and produced at JINR is used in experiments at MAMI in Mainz. 
This has allowed new interesting results to be produced on spin asymmetries 
in photoproduction reactions. Another solid-state frozen spin target is under final preparation for polarization studies at Protvino.
The COMET project, in preparation at J-PARC, will search for charged lepton flavor violation in the process of muon-to-electron conversion. The JINR group is working actively to build straw tracker and electromagnetic calorimeter detectors for the set-up.
The TRITON project is aimed at a study of the p+t fusion reaction in order to close 
the gap in the programme of the muon catalysed fusion reactions. The set-up has been build and tested. Measurements with a beam of the JINR Phasotron are scheduled 
for autumn 2015.
In the MEG-PEN project carried out as part of the PEN and MEG collaborations 
at PSI, the analysis of data on the rare + → e+ decay is in its final stage. The available statistics will provide the best accuracy in determining the branching ratio for this decay.
In the PAINUC experiment, pion-helium interactions are studied at the JINR Phasotron using the technique of self-shunted streamer chambers.
In the MUON experiment, beams of positive and negative muons (Gatchina, PSI) 
are used to study the properties of semiconductor materials and magnetic fluids.
Recommendation. The PAC appreciates the high-quality of all these investigations performed under the theme “Physics of Light Mesons” and recommends its continuation 
in 2016. It will be re-examined within the framework of the new seven-year plan.
SPRING project
A detailed report on the SPRING project (Spin physics at hadron storage rings) 
at the COSY facility was presented by A. Kulikov. The PAC welcomes the new important results obtained in the experiments with polarized beams and with polarized jet targets performed during the reported period.
The experiments with the ANKE set-up were focused on the processes yielding 
1S0 diprotons in the final state. The differential cross-sections and polarization observables have been measured in experiments on near-threshold pion production, deuteron breakup and pp elastic scattering, which made it possible to clarify the interaction dynamics 
and to fill gaps in the existing databases. New accumulated data is still to be processed.
In the PAX-related part of the project, an experiment on the so-called “spin filtering” has been performed that confirmed the proposed method to create transversal polarization of the proton beam. To complete the programme, it is necessary to make similar measurements with building-up a longitudinal polarization of the proton beam where 
a larger effect is expected.
For the future, a new direction of the project is proposed: the search for electric dipole moment (EDM) of charged (p, d) particles. This experiment is of fundamental importance, since it tests physics beyond the Standard Model. The EDM will be probed 
by measurement of a tiny beam polarization that would be induced.
Recommendation. The PAC appreciates the high quality of investigations performed in the SPRING project and recommends its continuation in 2016. It will be re-examined within the framework of the new seven-year plan.
MEG-PEN project
The PAC heard a report on the MEG-PEN project (Precision investigation of rare pion decays and search for the muon to e+γ decay) presented by N. Khomutov. The analysis 
of data on the rare + → e+decay is in its final stage. The available statistics will provide the best accuracy in determining the branching ratio for this decay. The MEG I experiment is also in its final analysis. It will be followed by MEG II aiming at an upper limit 
of the branching ratio of < 6·10-14.
Recommendation. The PAC invites the authors of the project to present a proposal 
for its extension at the next meeting of the PAC.
III. Proposals by the Laboratories for the JINR 7-Year Development Plan 
(2017–2023) in the field of nuclear physics research
Dzhelepov Laboratory of Nuclear Problems
The PAC took note of the proposals for the JINR 7-Year Development Plan 
(2017–2023) concerning the JINR Neutrino Programme presented by V. Bednyakov. 
The PAC notes that implementation of these proposals:
– will keep and strengthen the leading positions of JINR in neutrino physics 
and astrophysics — most fundamental and rapidly developing fields of modern physics;
– will give top priority to JINR research in this area and attract young scientists from JINR Member States, will strengthen international cooperation between JINR and institutes all over the world, and especially with Russian research centers;
– will make a decisive breakthrough in developing the unique JINR basic facility BAIKAL–GVD and thus will take the lead in the world neutrino astrophysics research;
– will maintain long-term fundamental and applied (anti)neutrino-beam investigations at the Kalinin Nuclear Power Plant;
– on this basis, an advanced infrastructure will be created at JINR for R&D 
and detector tests.
Recommendation. The PAC notes the high quality and international visibility 
of the neutrino investigations proposed by DLNP. The PAC appreciates the JINR leading role in a number of experiments of the highest scientific importance such 
as the BAIKAL-GVD project and experiments with reactor antineutrinos at the Kalinin NPP. The PAC takes note of the scientific directions proposed. It intends to provide more detailed questions for the next meeting in the process of recommending priorities 
for the next seven-year plan.
Frank Laboratory of Neutron Physics
The PAC took note of the FLNP proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of nuclear physics research presented by V. Shvetsov. 
The PAC recognizes the relevance of the scientific tasks proposed in the report 
and their compliance with the technical, financial and human resources of the Laboratory. The PAC emphasizes the importance of three research areas to be pursued in this period: investigations of the violation of fundamental symmetries in neutron-nuclear interactions and related data; investigations of the fundamental properties of neutron and UCN physics; applied and methodological research.
Recommendation. The PAC appreciates the quality of the work performed up to now. The PAC takes note of the proposed directions of research and looks forward to a more detailed elaboration of them. A comparison with other similar projects proposed 
in the world is recommended.
Flerov Laboratory of Nuclear Reactions
The PAC took note of the FLNR proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of nuclear physics research presented by S. Dmitriev. 
The PAC draws special attention to the importance of implementing the main projects 
of the Laboratory, namely:
1. Commissioning and further development of the SHE Factory based on the DC-280 cyclotron (design parameters of beams with smoothly variable energy; attaining maximum beam intensity (up to 10 pµA) for nuclei with А ≤ 100; development of infrastructure 
for accommodation and use of experimental set-ups of other research centres).
2. Reconstruction of the U400 cyclotron and construction of a new experimental hall (extension of the range of accelerated ions from helium to uranium with smoothly variable energy within the wide range 0.8–25 MeV·А).
3. Reconstruction of the U400M cyclotron (production of intense beams of radioactive ions, advancement towards the boundaries of proton and neutron stability of nuclei; conduct of research on nuclear interactions with maximum proton and neutron excess using a new powerful ACCULINNA-2 separator).
4. Development of long-running experimental set-ups.
The PAC supports the presented timeline for the sequential activation of the above projects as it takes into account the continuity of the scientific experimental programme even during the stop of the accelerators.
The PAC also supports the FLNR proposal for the above-mentioned projects 
to be performed concurrently with the scientific programme which includes the following:
– synthesis of isotopes of superheavy elements and study of their nuclear-physical properties;
– investigation of incomplete fusion of massive nuclei;
– synthesis of new nuclides in the heavy nuclei region and study of their properties;
– study of mechanisms of reactions with stable and radioactive nuclei; search for new types of decay;
– study of chemical properties of SHE;
– radiation-ion technologies, radioisotope, and radioecological investigations.
Recommendation. The PAC highly appreciates the outstanding research performed 
in the past years. The PAC notes the main directions of the proposed programme, 
and expects it in more detail in timeline for the seven-year plan.
Special attention should be given to the construction of the SHE factory building 
in order to avoid any important delay in the physics programme.
Bogoliubov Laboratory of Theoretical Physics
The PAC took note of the BLTP proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of theoretical nuclear physics research presented by V. Voronov. The PAC notes that the programme of investigations planned by BLTP covers a wide spectrum of modern problems of the theory of atomic nuclei and related multidisciplinary problems in astrophysics and relativistic heavy-ion physics. The proposed programme appears to be complete, well balanced and justified. This is due to the fact that the BLTP personnel, is composed of a large number of young physicists. In general, most 
of the physics programme of importance cover topics from the study of the nuclear structure of heavy nuclei, of the properties of nuclei at the border of stability (including both the study of the production of new isotopes), of quantum few-body effects (including Efimov physics), and of interactions of particles and gammas with intense laser beams 
to the relativistic nuclear physics to be investigated with the NICA project.
Recommendation. The PAC appreciates the quality of the work already accomplished. The PAC takes note of the proposed scientific directions for the seven-year plan and expects more detailed information for the implementation.
Laboratory of Information Technologies
The PAC took note of the report on the LIT activities presented by T. Strizh. 
It recognizes the strategic role played by this Laboratory in providing excellent support 
for the information technologies and computational needs of a large and diverse scientific community.
The PAC also took note of the LIT proposals for the JINR 7-Year Development Plan (2017–2023) in the field of information technology and computing infrastructure. 
The PAC notes the importance of creating a Multifunctional Information and Computing Complex (MICC) at LIT to serve as a JINR basic facility for addressing current and future challenges in the Institute’s scientific research. The PAC also notes that the research planned is well-founded and fully takes into account the fundamental interests of JINR 
and its JINR Member States in the field of the development of IT and computing infrastructure.
The PAC emphasizes the importance of developing numerical methods 
and algorithms for parallel and hybrid calculations in nuclear physics.
Recommendation. The PAC takes note of the wide programme proposed by LIT 
for the development of IT and computing infrastructure at JINR and their use in the field 
of nuclear physics and related research. The PAC welcomes more details about 
the programme and its timeline for the seven-year plan.
University Centre
The PAC took note of the proposals for development of the JINR educational programme for 2017–2023 presented by S. Pakuliak. The PAC supports the development of cooperation with universities of JINR Member States; active participation of JINR employees in the educational process at JINR-based chairs of the leading Russian technical universities; organization and running of annual International Student Practical Courses for students from Member-State universities.
The PAC considers the UC outreach activities to be very important and supports organization of the scientific schools and excursions for physics teachers, school 
and university students at JINR and CERN.
The PAC endorses the UC-based scientific-engineering group established to use 
the existing test-benches and educational physical facilities for training engineering physicists and technicians.
The PAC supports the new JINR Summer Student Programme created to attract students for training at the Institute in summer and points out that the main difference 
of this Programme from the International Student Practical Courses is competitive selection of participants by the Institute employees.
Recommendation. The PAC takes note of the proposed development 
of the educational programme and recognizes the vital importance of this activity 
for the future of JINR. The PAC expects more details about its implementation during 
the next seven-year period.
IV. Scientific reports
The PAC heard with interest the report “Measurement of angular correlations of -rays in the inelastic scattering of 14 MeV neutrons on carbon using the tagged neutron method” presented by Yu. Kopatch. This experiment serves as a reference measurement 
for the commissioning of the TANGRA set-up.
The PAC heard with interest the report “Resonant tunneling of composite systems through repulsive barriers” presented by S. Vinitsky.
V. Poster session
The PAC appreciated the high quality of presentations of new results and proposals by young scientists in the field of nuclear physics research. The best posters have been selected: “Production of straw tubes for the COMET experiment” presented 
by N. Tsverava, “Project EXPERT@SuperFRS” presented by V. Сhudoba, and “Recent experiment on synthesizing Fl isotopes in the reaction 239Pu+48Ca” presented 
by M. Shumeyko.
The PAC recommends the poster “Production of straw tubes for the COMET experiment” for presentation at the session of the Scientific Council in September 2015.
VI. Next meeting of the PAC
The next meeting of the PAC for Nuclear Physics will be held on 20–22 January 2016.
Its tentative agenda will include:
· Reports and recommendations on themes and projects to be completed in 2016
· Discussion of the Draft Seven-Year Plan for the Development of JINR for 2017–2023
· Consideration of new projects
· Poster presentations of new results and proposals by young scientists in the field 
of nuclear physics research
·  Scientific reports.
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	РЕКОМЕНДАЦИИ
	42-я сессия ПКК по ядерной физике


I. Введение

Председатель сессии ПКК по ядерной физике Ф. Пикмаль приветствовал независимых членов комитета, в том числе нового члена И. Штекла, членов ex officio, назначенных от ОИЯИ, и дирекцию ОИЯИ.
Председатель представил краткое сообщение о выполнении рекомендаций предыдущей сессии.
Вице-директор ОИЯИ М. Г. Иткис проинформировал ПКК о резолюции 117-й сессии Ученого совета Института (февраль 2015 г.) и решениях Комитета полномочных представителей (март 2015 г.). ПКК отметил, что большинство рекомендаций предыдущей сессии ПКК, касающихся исследований в области ядерной физики, приняты Ученым советом и дирекцией ОИЯИ.
II. Рекомендации по теме «Физика легких мезонов» и ее проектам
ПКК с интересом заслушал доклад по теме «Физика легких мезонов» 
(03-2-1101-2010/2015) и предложение по ее продлению, представленные А. В. Куликовым. Тема включает пять проектов (SPRING, GDH&SPASCHARM, COMET, ТРИТОН, MEG-PEN) и два эксперимента (PAINUC, MЮОН), реализуемых 
на различных ускорителях в мире. Научная программа темы связана с изучением рождения, распада и взаимодействий легких мезонов и мюонов с целью определения симметрий и динамики взаимодействия. В 2013–2015 годах были получены многочисленные новые результаты, которые были опубликованы 
и доложены на международных конференциях.
В проекте SPRING на ускорителе COSY изучаются поляризационные явления. 
В предстоящем продолжении проекта к двум уже существующим направлениям исследований — экспериментам по спиновой физике адронов на установке ANKE 
и изучению метода фильтрации спина — добавляется новая многообещающая задача: поиск электрического дипольного момента заряженных частиц.
В проекте GDH&SPASCHARM твердотельная поляризованная мишень 
с замороженным спином, разработанная и изготовленная в ОИЯИ, используется 
в экспериментах на установке MAMI в Майнце. Это позволило получить новые интересные результаты по спиновым асимметриям в реакциях фоторождения. Другая мишень с замороженным спином находится в стадии последних приготовлений для поляризационных исследований в Протвино.
Проект СОМЕТ на ускорителе в J-PARC нацелен на поиск нарушения лептонного числа для заряженных лептонов в процессе конверсии мюона в электрон. Группой ОИЯИ проводится большая работа по созданию детекторов установки: трекера на основе строу-трубок и электромагнитного калориметра.
Целью проекта ТРИТОН является изучение реакции синтеза p+t, что позволит заполнить пробел в программе мюонного катализа реакций синтеза. Экспериментальная установка подготовлена и протестирована, измерения на пучке фазотрона ОИЯИ запланированы на осень 2015 года.
В проекте MEG-PEN, выполняемом в составе коллабораций PEN и MEG в PSI, продолжается анализ данных по редкому распаду + → e+Имеющаяся статистика обеспечит наилучшую точность в определении относительной вероятности такого канала распада.
В эксперименте PAINUC изучаются взаимодействия пионов с ядрами гелия 
на фазотроне ОИЯИ с использованием методики самошунтируемых стримерных камер.
В эксперименте МЮОН пучки положительных и отрицательных мюонов (Гатчина, PSI) используются для исследования свойств полупроводниковых материалов и магнитных жидкостей.
Рекомендация. ПКК отмечает высокое качество исследований, выполненных 
по теме «Физика легких мезонов», и рекомендует ее продолжение в 2016 году. Повторное рассмотрение темы будет проведено в рамках нового семилетнего плана.
Проект SPRING
Детальный отчет по проекту SPRING («Спиновая физика на адронных накопителях»), выполняемом на ускорителе COSY, был представлен А. В. Куликовым. ПКК отмечает, что за отчетный период были получены новые важные результаты в экспериментах с поляризованными пучками 
и поляризованными мишенями.
В экспериментах на установке ANKE основное внимание уделялось процессам 
с образованием 1S0-дипротонов в конечном состоянии. В исследованиях пионного рождения вблизи порога, развала дейтрона и упругого pp-рассеяния измерены дифференциальные сечения и поляризационные наблюдаемые, что позволило прояснить динамику взаимодействий и заполнить пробелы в существующих базах данных. Накоплено много данных, которые предстоит обработать.
В части проекта, связанной с программой PAX, выполнен эксперимент 
по так называемой «фильтрации спина», который подтвердил предложенный метод создания поперечной поляризации пучка протонов. Чтобы полностью завершить исследования «фильтрации спина», планируется выполнить аналогичные измерения с наработкой продольной поляризации протонного пучка, где ожидается больший эффект.
Продление проекта предложено в связи с появлением новой важной компоненты: участие в поисках электрического дипольного момента (EDM) заряженных частиц (p, d). Этот эксперимент фундаментальной важности, поскольку 
в нем проверяется физика за пределами Стандартной модели. Существование EDM будет проявляться в возникновении крайне малой поляризации пучка, индуцированной EDM.
Рекомендация. ПКК отмечает высокое качество исследований, выполненных 
в рамках проекта SPRING, и рекомендует его продление в 2016 году. Дальнейшее рассмотрение работ по проекту будет проведено в рамках нового семилетнего плана.
Проект MEG-PEN
ПКК заслушал отчет Н. В. Хомутова по проекту MEG-PEN («Прецизионное исследование редких распадов пионов и поиск распада мюона в e+γ»). Анализ данных по редкому распаду + → e+ находится в завершающей фазе. Имеющаяся статистика позволит получить наилучшую точность в определении относительной вероятности такого канала распада. В эксперименте MEG I также завершается окончательный анализ данных. Его продолжением станет эксперимент MEG II, который нацелен на достижение верхнего предела на ветвь распада < 6·10-14.
Рекомендация. ПКК предлагает авторам проекта представить предложение 
о его продление на следующем заседании ПКК.
III. Предложения лабораторий в Семилетний план развития ОИЯИ 
на 2017–2023 гг. в области исследований по ядерной физике
Лаборатория ядерных проблем
ПКК заслушал предложения в Cемилетний план развития ОИЯИ 
на 2017–2023 гг., касающиеся нейтринной программы, представленные В. А. Бедняковым. ПКК отмечает, что реализация этих предложений:
– позволит удержать и приумножить достигнутые в ОИЯИ передовые позиции 
в физике нейтрино и астрофизике — наиболее фундаментальной и стремительно развивающейся области современной физической науки;
– придаст наивысший уровень значимости в ОИЯИ исследованиям по этой тематике, привлечет в ОИЯИ молодых сотрудников из стран-участниц, укрепит международное сотрудничество ОИЯИ с институтами всего мира и, в особенности, 
с российскими исследовательскими центрами;
– позволит сделать решительный прорыв в создании уникальной установки ОИЯИ — БАЙКАЛ-ГВД и выйти с ней в мировые лидеры исследований в области нейтринной астрофизики;
– обеспечит долгосрочные фундаментальные и прикладные исследования 
на (анти)нейтринных пучках Калининской атомной электростанции;
– позволит создать в ОИЯИ на этой основе соответствующую 
научно-исследовательскую инфраструктуру для развития и тестирования детекторов.
Рекомендация. ПКК отмечает высокий уровень и мировую известность планируемых исследований в ЛЯП ОИЯИ, касающихся нейтринной программы. 
ПКК с удовлетворением отмечает лидирующую роль ОИЯИ в целом ряде экспериментов, имеющих высочайшую значимость для науки, таких как проект БАЙКАЛ-ГВД и эксперименты с реакторными антинейтрино на Калининской АЭС. ПКК принял к сведению предложенные научные направления исследований 
и намерен подготовить подробные вопросы к своему следующему заседанию 
для определения приоритетов нового семилетнего плана.
Лаборатория нейтронной физики
ПКК принял к сведению предложения ЛНФ в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области исследований по ядерной физике, представленные В. Н. Швецовым. ПКК признает актуальность научной программы, предложенной 
в докладе, и соответствие поставленных задач техническим, финансовым 
и кадровым ресурсам лаборатории. ПКК выделяет в тематике ЛНФ на этот период важность трех научных направлений: исследования нарушений фундаментальных симметрий во взаимодействиях нейтронов с ядрами и сопутствующие ядерные данные; исследования фундаментальных свойств нейтрона и физика ультрахолодных нейтронов; прикладные и методические исследования.
Рекомендация. ПКК высоко оценивает уровень выполненной работы. 
ПКК принял к сведению предложенные научные направления исследований 
и ожидает детальной их проработки. ПКК рекомендует провести сравнение предложений с аналогичными проектами и исследованиями, выполняемыми в мире.
Лаборатория ядерных реакций
ПКК принял к сведению предложения ЛЯР в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области исследований по ядерной физике, представленные С. Н. Дмитриевым. Особое внимание ПКК обращает на важность реализации основных проектов лаборатории, а именно:
1. Ввод и развитие фабрики СТЭ на базе циклотрона ДЦ-280 (проектные параметры пучков с плавной вариацией энергии, получение максимальной интенсивности пучков (до 10 pмкА) для ядер с А ≤ 100; создание инфраструктуры 
для размещения и эксплуатации экспериментальных установок из других исследовательских центров).
2. Реконструкция циклотрона У400 и создание нового экспериментального зала (расширение диапазона ускоряемых ионов от гелия до урана с плавной вариацией энергии в широком интервале 0,8–25 МэВ·А).
3. Реконструкция циклотрона У400M (получение интенсивных пучков радиоактивных ионов, вплоть до границ протонной и нейтронной стабильности ядер; проведение на новом мощном сепараторе АКУЛИНА-2 исследований ядерных взаимодействий с максимальным избытком протонов и нейтронов).
4. Создание экспериментальных установок длительного действия.
ПКК поддерживает представленный временной график для последовательной реализации вышеуказанных проектов, принимая во внимание, что научная экспериментальная программа будет продолжаться и во время остановки отдельных ускорителей.
ПКК также поддерживает предложение ЛЯР о реализации всех указанных выше проектов с одновременным выполнением научной программы, включающей:
– синтез и изучение ядерно-физических свойств изотопов сверхтяжелых элементов;
– исследование неполного слияния массивных ядер;
– изучение механизмов реакций со стабильными и радиоактивными ядрами; поиск новых видов распадов;
– синтез и изучение свойств новых нуклидов в области тяжелых ядер;
– изучение химических свойств сверхтяжелых элементов;
– радиационно-ионные технологии, радиоизотопные и радиоэкологические исследования.
Рекомендация. ПКК высоко оценивает выдающиеся результаты, полученные 
в последние годы. ПКК принял к сведению предложенные научные направления исследований и ожидает их детальной проработки для семилетнего плана развития ОИЯИ.
Для того чтобы избежать существенных задержек в выполнении программы исследований, особое внимание должно быть направлено на строительство здания фабрики сверхтяжелых элементов.
Лаборатория теоретической физики
ПКК принял к сведению предложения ЛТФ в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области теоретической ядерной физики, представленные В. В. Вороновым. ПКК отмечает, что планируемые ЛТФ исследования охватывают широкий спектр современных проблем физики атомного ядра и ряд междисциплинарных задач в области астрофизики и физики релятивистских тяжелых ионов. Предполагаемая программа исследований является полной, хорошо структурированной и обоснованной. Во многом это связано с тем, что в ЛТФ работает большое количество молодых физиков. В целом, программа исследований охватывает все важные направления от изучения ядерной структуры тяжелых ядер, свойств ядер у границы стабильности (включая также и получение новых изотопов), квантовых эффектов в системах малого числа частиц (включая состояния Ефимова) и взаимодействия частиц и гамма-квантов с интенсивными лазерными пучками, 
до проблем релятивистской ядерной физики, которые будут исследоваться в проекте NICA.
Рекомендация. ПКК высоко оценивает уровень выполненной работы. 
ПКК принял к сведению предложенные научные направления исследований в новый семилетний план развития ОИЯИ и ожидает детальной информации 
по их реализации.
Лаборатория информационных технологий
ПКК принял к сведению доклад о деятельности ЛИТ, представленный Т. А. Стриж. ПКК признает стратегическую роль, которую играет эта лаборатория 
для обеспечения поддержки высокого уровня информационных технологий 
и вычислительных потребностей при удовлетворении большого числа разнообразных запросов научных подразделений.
ПКК также принял к сведению предложения ЛИТ в Семилетний план развития ОИЯИ на 2017–2023 гг. в области информационных технологий и вычислительной инфраструктуры. ПКК отмечает важность создания в ЛИТ многофункционального информационно-вычислительного комплекса как базовой установки ОИЯИ 
для решения текущих и будущих сложнейших задач Института. ПКК отмечает, 
что планируемые ЛИТ исследования являются хорошо обоснованными и полностью учитывающими фундаментальные интересы ОИЯИ и стран-участниц в области развития информационных технологий и вычислительной инфраструктуры.
ПКК подчеркивает важность развития численных методов и алгоритмов 
для выполнения параллельных и гибридных вычислений в области ядерной физики.
Рекомендация. ПКК принимает к сведению широкую программу, предлагаемую ЛИТ, по развитию информационных технологий и вычислительной инфраструктуры ОИЯИ и их использованию ядерной физике и смежных исследованиях. 
ПКК предлагает представить более детальный план и временной график реализации данной программы в рамках семилетнего плана развития ОИЯИ.
Учебно-научный центр ОИЯИ
ПКК принял к сведению предложения по развитию образовательной программы ОИЯИ на 2017–2023 гг., представленные С. З. Пакуляком. ПКК поддерживает развитие сотрудничества с вузами государств-членов ОИЯИ, активное участие сотрудников Института в учебном процессе на базовых кафедрах в ОИЯИ ведущих российских технических вузов, организацию и проведение ежегодных международных студенческих практик для студентов из университетов 
стран-участниц.
ПКК считает важными работу по популяризации современных научных знаний 
в области ядерной физики и организацию научных школ и экскурсий для учителей физики, школьников и студентов в ОИЯИ и ЦЕРН.
ПКК одобряет создание на базе УНЦ научно-инженерной группы 
для использования реально действующих стендов и учебных физических установок 
с целью подготовки инженеров-физиков и технических специалистов.
ПКК поддерживает новую летнюю студенческую программу ОИЯИ 
для привлечения студентов на практику в Институт в летний период и отмечает, 
что основным отличием данной программы от формата международных студенческих практик является конкурсный отбор участников сотрудниками Института.
Рекомендация. ПКК принимает к сведению предложения по развитию образовательной программы и признает жизненно важную роль этой деятельности для будущего ОИЯИ. ПКК ожидает более детальный план по реализации предложений в течение следующего семилетнего периода.
IV. Научные доклады
ПКК с интересом заслушал доклад Ю. Н. Копача «Измерение угловых корреляций вылета -квантов в неупругом рассеянии нейтронов с энергией 14 МэВ 
на углероде с помощью метода меченых нейтронов». Представленный эксперимент служит своего рода эталонным измерением для ввода в эксплуатацию установки ТАНГРА.
ПКК с интересом заслушал доклад С. И. Виницкого «Резонансное туннелирование составных систем сквозь отталкивающие барьеры».
V. Постерная сессия
ПКК c удовлетворением ознакомился с новыми результатами и проектами молодых ученых в области ядерной физики. Были отмечены лучшие стендовые сообщения: «Производство строу-трубок для эксперимента COMET», представленный Н. Цверавой, «Проект EXPERT@SuperFRS», представленный В. Худобой, и «Последний эксперимент по синтезу изотопов флеровия в реакции 239Pu+48Ca», представленный М. В. Шумейко.
ПКК рекомендует представить доклад «Производство строу-трубок 
для эксперимента COMET» на сессии Ученого совета в сентябре 2015 года.
VI. Следующая сессия ПКК
Следующая сессия ПКК по ядерной физике состоится 20–22 января 2016 года.
Ее предварительная программа включает следующие вопросы:
· отчеты и рекомендации по темам и проектам, завершающимся в 2016 году;
· обсуждение проекта Семилетнего плана развития ОИЯИ на 2017–2023 гг.;
· рассмотрение новых проектов;
· стендовые сообщения молодых ученых, посвященные новым результатам 
и проектам в области исследований по ядерной физике;
· научные доклады.
Ф. Пикмаль
председатель сессии ПКК
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